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Florile Dalbe...

Poate vă întrebaţi de ce în colinde se amintește de „Florile Dalbe” 
în miez de iarnă? Ei bine, de Sf. Andrei se ia o creangă de măr, 

se ducea în casă și se pune într-un vas cu apă. Această creangă înflorește 
până la Crăciun și cu ea se mergea la colindat. Şi nu uitaţi: la Crăciun 
cerurile sunt deschise, Dumnezeu aude rugăciunea omului bun, iar 
creştinul are dreptul de a-i cere lui Dumnezeu sprijin pentru îndeplinirea 
dorințelor.  La mulţi şi binecuvântaţi ani!
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Din albumul școlii

TimișRECAS,

 Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Proiectul „Zilele liceului meu“

Nașterea Domnului să vă aducă sănătate, bucurii, împliniri și momente 
de neuitat alături de familie și de cei dragi. Să fim mai buni și să pășim cu 

încredere în Noul An. Sărbători fericite! La mulți ani!
Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

Personalități 
recășene              Emilia Lungu

Prima învăţătoare româncă din Banat, Emilia 
Lungu, a trăit la Recaş și a înfiinţat în anul 

1874 prima şcoală de fete în limba română din Banat. 
Este prima romancieră din literatura română şi prima 
ziaristă profesionistă din Banat şi Ardeal. A apelat la  
doctorul Pavel Vasici-Ungureanu şi la episcopul Meţianu  
din Arad pentru a reuşi să înfiinţeze şcoala de fete la Iz-
vin, în 1874. Cu toate că nu absolvise cursurile de pro- 
fil, datorită pregătirii ei superioare a fost numită învăţă-
toare în noua şcoală, devenind astfel prima învăţătoare 
româncă din Banat. Timp de doi ani a predat la Izvin, 
timp în care a urmat şi cursurile Institutului Pedagogic 
din Arad, iar după 4 ani a primit titlul de învăţătoare.

De la mic la mare... azi, în zi de sărbătoare, cei 
din Liceul Teoretic Recaș urăm românilor 

„La mulți ani!” și un decembrie după  
inima voastră! (Prof. Mirela Rodica Serafim)

Proiectul școlar “Zilele liceului 
meu”, pe care Liceul Teoretic  

Recaș l-a inițiat în luna noiembrie, sărbă-
torește minunata și mult încercata viață de 
școlar, care este un pic „altfel”, acum. 

Liceul și-a propus să aducă un plus de 
bucurie elevilor săi, să le prețuiască și să le 
promoveze calitățile și, nu în ultimul rând, 
să le crească dragostea de școală. 

„Zilele liceului meu” provoacă ele- 
vii cu cele mai diverse concursuri: u dese-
ne cu tema “Mândru de școala mea”;  u in-

terpretare muzicală; u bancuri, stand-up; 
u recital de poezii.

Clasa a VII-a A a deschis șirul acti-
vităților, încântându-i cu talentul și entu-
ziasmul lor minunat, coordonați fiind de 
doamna dirigintă, prof. Mihaela Rădac. 

Felicitări elevilor implicați: Alina 
Bodnariu, Turtă Paul, Ciobanu Denisa, 
Gajac Luis, Stan Estera, Rădac Andrei, 
Rădac Ioana.

Felicitări profesorilor și părinților 
care i-au susținut!

„Iarna sunt tradiționalist fiindcă port 
căciulă, vara sunt paradoxal fiindcă um-
blu cu capul gol, primăvara sunt socialist 
din cauza naturii, toamna sunt burghez 
din cauza umbrelei”. Grigore C. Moisil

Vorbe de ținut minte

O, brad frumos, ce sfânt păreai 
în altă sărbătoare. 
Mă văd copil cu păr bălai 
și ochii de cicoare. 
Revăd un scump și drag cămin 
și chipul mamei sfinte, 
imagini de Crăciun senin 
mi-apar și azi în minte.
Un brad cu daruri și lumini 
în amintiri s-arată. 
În vis zâmbește ca un crin 
copilul de-altădată. 
Întregul cer era deschis 
deasupra frunții mele. 
Azi strâng doar pulbere de vis 
și numai scrum din stele.
Copil bălai, Crăciun și brad 
s-au stins în alte zile. 
Azi numai lacrimile cad, 
pe-ngălbenite file... 
Azi nu mai vine Moș Crăciun 
cu barba-i jucăușă, 
ci doar tristețile mi-adun 
să-mi plângă lângă ușă...
În bezna temniței mă frâng 
sub grele lespezi mute, 
și-mpovărat de doruri plâng 
pe amintiri pierdute. 
Omătul spulberat de vânt 
se cerne prin zăbrele 
și-mi pare temnița mormânt 
al tinereții mele...

O, BRAD FRUMOS... 
Radu Gyr

Cuvântul care zideşte  
Sărăcia și nefericirea din țară sunt toate 
cauzate de lipsa dragostei dintre oameni  

†GURIE  

Colindul popular românesc constată, cu durere, 
situația din România rurală a altor vremi:  

„Scoală-Te, Doamne, Te scoală, / că de când Doamne,-
ai dormit, / Iarba verde s-o mlăgit, / florile s-or cotropit, /  
lumea rău s-o pângărit: / Suduie ficior pe tată / şi maica fa- 
ce păcate, / de-atunci nu-i mai rod în țară, / nici în grâu, 
nici în secară, / numai neghioară goală.” Colindul vrea 
să spună că sărăcia și nefericirea din țară sunt toate cau-
zate de lipsa dragostei dintre oameni. Pruncul Iisus a ve- 
nit cu o ofertă de iubire, dar nu mulți doresc să preia aceas- 
tă ofertă de iubire și să o ducă mai departe. Când iubim 
cu adevărat, forța negativă de impact a sărăciei se atenu- 
ează, lipsurile pălesc și bucuria ni se revarsă în suflet.  
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Să mai și râdem  

Doi ardeleni se suie într-un  
tren ca să se întoarcă acasă. Du- 
pă vreo oră de mers, încep să 
bănuiască că au greșit trenul. 
Când vine controlorul, unul 
întreabă: 

– Domnule, nu te supăra, 
trenul ăsta mă duce la Cluj? 

– Nu. 
După câteva momente de tă- 

cere, al doilea întreabă: 
– Dar pe mine?

Rubrica școlii                       Elevii ne întreabă, noi răspundem

FELNAC Arad

Primăria Felnac a depus la AFIR un proiect pentru 
pietruirea și asfaltarea drumurilor agricole, care va fi 

finanțat pe fonduri europene.
„Avem un proiect pentru finanțarea și pietruirea dru-

murilor agricole, pe care l-am depus la AFIR. Chiar în această 
săptămână, am avut vizita în teren a reprezentanților AFIR, 
astfel că proiectul a intrat în linie dreaptă. Mă bucur că 
lucrurile se mișcă atât de repede, pentru că la alte proiecte am 
stat luni de zile, chiar un an, până s-au demarat procedurile. 
Sper să mergem tot așa și să avem cât de curând acea centură 
ocolitoare de care vorbeam și în numerele trecute, finanțată 
din fonduri europene“, a spus primarul Ioan Malița.

Vești bune mai vin și de la Compania Națională de 
Investiții, unde Primăria Felnac a depus trei proiecte de 
finanțare, ce vizează modernizarea căminului cultural din 
Felnac, rețeaua de canalizare și construcția unei săli de sport. 
Cu această ocazie domnul Ioan Malița a declarat:

„Proiectul privind canalizarea a trecut de comisia tehnică 
de la CNI și așteptăm ordinul de ministru privind finanțarea. 
După cum se știe, noi am câștigat acest proiect pe FDI, am 
avut și licitația făcută, dar după ce a venit Guvernul PNL toate 
acele contracte au fost anulate, așa că o luăm de la capăt. 
Imediat ce primim finanțarea, va demara licitația și sper ca 
lucrurile să meargă rapid, să ne apucăm de treabă, fiindcă și 
așa am pierdut mult timp cu blocajele la nivel guvernamental. 
Aceeași situație o avem și la căminul cultural, unde după 

patru ani am reușit să punem în regulă toate actele privind 
proprietatea, am trecut și aici de comisia tehnică și așteptăm 
ordinul de ministru privind finanțarea. În schimb, la sala de 
sport suntem mult mai avansați, în sensul că cei de la CNI au 
demarat deja licitația și așteptăm un câștigător, ca să putem 
începe lucrările“.

O altă veste cât se poate de bună din partea Ministerului 
Fondurilor Europene: printr-o adresă oficială, Primăria Fel-
nac a fost informată că „cererea de finanțare la proiectul 
„Alimentare cu gaze naturale a comunelor Felnac (satele 
Felnac și Călugăreni) și Zădăreni (sat Bodrogu Nou)“ a  
fost ADMISĂ, după verificarea administrativă și de eligi-
bilitate“.

„Practic, era cel mai important pas de făcut în demersul 
nostru de a obține finanțare europeană pentru această 
investiție. Am trecut de comisia tehnică, iar acum urmează 
analiza financiară și, dacă totul este conform planului, până 
la finalul anului vom semna contractul de finanțare. Din câte 
știu, la nivel de județ ne batem cu Șagu și Zărand, care au 
depus și ele cereri de finanțare pentru gaz, de fapt mai mult 
cu Șagu, care merge ca și noi pe extindere. Însă, noi avem un 
avantaj, faptul că suntem împreună cu Zădăreniul, ceea ce 
ne dă un punctaj mai mare. Sper să nu avem probleme și să 
primim această finanțare, fiindcă gazul, la ora actuală, este 
principala noastră prioritate“, a mai adăugat edilul comunei, 
domnul Ioan Malița.

Vești bune
Fonduri europene pentru Felnac și satele aparținătoare

Eleva Mirela Pascu din Felnac ne întreabă cum este corect: v-a fi sau va fi? Dragă Mirela, 
diverse aspecte referitoare la ortografia verbului a fi, precum scrierea formelor de im-

perativ (Fii cuminte !/ Nu fi supărat !) au mai fost abordate în alte articole. Recapitulând, trebuie 
subliniat că a fi se scrie cu un singur –i. În privinţa formelor din titlul articolului – v-a fi sau va fi 
–  trebuie reţinut că singura corectă este va fi (fără cratimă), formă pentru modul indicativ, timpul 
prezent, persoana a III-a, numărul singular: El va fi acolo la timpul potrivit/ Maine va fi soare/ 
Ea va fi printre primii în privinţa învăţăturii etc. În astfel de structuri, va este verbul auxiliar al 
timpului viitor, urmat de forma de infinitiv a verbului (a) fi. Apariţia unei forme greşite, ca cea 
cu cratimă, surprinzător de frecventă (după cum se poate constata şi numai la o simplă căutare 
pe internet), se explică, probabil, prin faptul că se pronunţă identic cu o altă structură, de felul 
v-a spus (adevărul)/ v-a adus (cărţile) etc., dar în care este vorba de pronunţarea într-o singură 
silabă a două părţi de vorbire diferite – pronumele personal, de persoana a doua, plural, forma 
neaccentuată v- şi a verbului auxiliar al perfectului compus, persoana a III-a, singular – a (spus, 
adus etc.). În astfel de situaţii, cratima indică tocmai existenţa a două cuvinte alăturate, cu valoa-
re morfologică diferită, care se rostesc împreună, dar nu se pot scrie în acelaşi cuvânt.

Pagină realizată de
prof. Roxana DAMIAN

Sărbătorile de iarnă îmi oferă un minunat prilej de a vă adresa tuturor 
locuitorilor comunei Felnac cele mai sincere urări de sănătate, bucurii și o 

viață cât mai liniștită! Crăciun binecuvântat! La mulți ani!
Ioan MALIȚA - Primar al comunei Felnac
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Dragi locuitori ai comunei Checea, în prag de sărbători bucurați-vă de pace, 
lumină și căldură alături de cei dragi. Trăiți fiecare zi ca pe un dar neprețuit! 

Noul an să vă aducă sănătate și dorințe împlinite! La mulți ani!
Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Din albumul comunei

CHECEA Timiș

Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Nașteți-L mereu pe Hristos în inimile voastre!

Transparență 
administrativă

l Hotărârea nr. 52 – 24.11.2021 privind aprobarea indi-
catorilor tehnico-economici ai proiectului „Consolidarea capaci- 
tății unității de învățământ Școală Gimnazială Checea“; l Hotă-
rârea nr. 53 – 24.11.2021 privind transferul fondurilor din 
acțiunile agendei cultural sportive 2021; l Hotărârea nr. 54 – 
24.11.2021 privind aprobarea nivelului impozitului asupra mij-
loacelor de transport; l Hotărârea nr. 55 – 24.11.2021 privind 
aprobarea modificărilor și completărilor la actele constitutive 
ale asociației de dezvoltare intercomunitară de deșeuri Timiș; 
l Hotărârea nr. 56 – 24.11.2021 privind modificarea organi-
gramei și a statului de funcții pentru înființarea funcției de ad-
ministrator public.

„De Sfântul Andrei noi ne-am pregătit grâul. Să-nverzească, 
de belșug să umple casa checenilor!“ (Daniel-Florin FLOREA)

Nașterea Domnului este cel mai mare eveniment al 
creștinătății: căci Dumnezeu s-a coborât în trup 

omenesc spre a mântui omenirea. Iisus Hristos ne-a încredințat 
că suntem veșnici, nu în materie, ci în duh și că sufletele no-
as-tre au porțile Raiului deschise, doar să ne ostenim 
să ajungem până la ele. Prin post, rugăciune, nevoință, 
faptă bună... Dragii mei, nu e puțin lucru să ai senti-
mentul veșniciei în tine... Câți însă mai conștientizează 
aceasta? Dacă am fi convinși și conștienți permanent 
că suntem veșnici și că prin faptele noastre ne hotărâm 
locul în veșnicie - ori în chinurile iadului, ori în dulceața 
Raiului, adică în unirea deplină cu Dumnezeu -, atunci 
am fi mult mai chibzuiți. Nu poți fura, omorî, urî, dacă știi că 
prin aceasta viața ta de după pragul morții va fi numai lacrimă 
și suferință. Și nici nu te poți teme de moarte dacă știi că aceas-

Sfaturi duhovnicesti

ta nu este decât adormirea trupului, pentru întoarcerea sufletu-
lui în Sânurile Domnului. Omul creștin știe că trebuie să facă 
doar ceea ce-l mântuiește, dar face și altele, care-l osândesc.

Vă dați seama ce-ar fi fost lumea fără Hristos? Bucurați-vă 
că S-a născut și nașteți-L mereu în inimile voastre. Cu 
El putem totul, fără Hristos nu putem nimic. Repetați-
vă asta întreaga viață și veți greși mai puțin, nu vă veți 
mai teme și veți putea birui. Trăiți pe Hristos în orice 
moment. Mai înainte de toate să dați slava milostivirii 
și bunătății celei negrăite a Mântuitorului nostru Iisus 
Hristos și Preacuratei și Preasfintei Fecioare Maria, care 
a slujit la Nașterea Lui, că ne-a învrednicit pe toți să 

mai ajungem încă o dată Nașterea Domnului și să prăznuim 
înnoirea neamului omenesc, prin taina venirii cea în trup a lui 
Dumnezeu Cuvântul. Amin!

Pr. Arsenie Papacioc

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Pensii majorate începând cu 1 ianuarie 2022

Pensii mai mari pentru români, începând cu 1 ianuarie 
2022, anunţă programul de guvernare al Guvernului 

Ciucă format în cadrul alianţei PNL-PSD-UDMR.
Drept urmare, noul guvern îşi propune o majorare pen-

tru punctul de pensie de la 1.442 de lei în prezent la 1.586 de 
lei, dar şi creşterea indemnizaţiei sociale minime de la 800 
de lei la 1000 de lei, începând cu 1 ianuarie 2022.

O, ce veste minunată,
În Betleem ni se-arată,
Că astăzi s-a născut,
Cel făr’ de-nceput.
Cum au spus prorocii.

Că la Betleem, Maria,
Săvârșind călătoria,
Într-un mic sălaș,
Lângă-acel oraș,
A născut pe Mesia.

Vremea colindelor
O, ce veste minunată!

Păstorilor din câmpie
Le vestește-o bucurie:
Astăzi S-a născut
Cel făr-de-nceput,
Cum au zis prorocii.

În colibă păstorească,
Vrut-a Domnul să se nască
Fiul Său cel Sfânt,
Nouă pe pământ
Să ne mântuiască.

Păstorii cum auziră
Spre lăcașul sfânt porniră,
Unde au aflat
Prunc prealuminat
Și îl preamăriră.

Pe Fiul în al Său nume
Pe Fiul în al Său nume
Să se nască
Și să crească,
Să ne mântuiască.
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Într-o sară, pa racoare
Unciu Ion șî unciu Vică

S-or ghingit să ma însoare
Dupa Ana lu’ Cărică.

Unciu Ion să dă a-m spunie:
- Duce-ţ rupie v-o tri flori,

Ia pa cinie ţoalie bunie
Că nie duşiem peţâtori.

Ramasă-i cam gură cască
Şî lovit gi leucă1-n cap
Da’ vini să ma trezască
Unciu Vică lu Casap.

M-o pricit2 să şăd cumince
Că ia n-am nimic a faşie,

Să nu râd că n-am on ghince
Şî la fată ni i-o plaşie.

Am ajiuns, ni-or pus la masă.
Gazdile s-or dat să spună
C-a lor fată nu-i frumoasă

Numa’ are zestre bună.

Au să-ncărşie-o zî întreagă
P-al mieu car cu loitre3 noi
Până n-or pucea să-l tragă

Patru boi... mai mari ca noi.

Şî doi cai gi bună viţă,
Unu Cezar, altu’ Ştef,
Cu spinări șî lopaciţă4

Cam ieşâce-n relief.

Şî pamânt i-or da on iugăr5,
Cu gragina gin Fundoanie
Țoalie noi bagacie-n cufăr

Şî la CEC tri milioanie.

Fata-i tarie prişepută,
Şcie faşie scrob cu lapcie,
Şî cu lucru rău să luptă...

Schimbu’ doi ori schimb gi noapcie.

Bună îi șî gi prasâlă
Că asară biata fată

S-a uitat l-a lu Toşilă
Ş-o ramas îngreunată6.

Da-n cameaşa fara mânişi
Pot să zâc că-i şăgie binie
Cu-a iei poalie gi duminişi

Poa-să-mbreşie tri ca minie.

Unciu Ion șî unciu Vică
Greauă le-o mai fost mirarea,

Să uitau șî iei cu frică
Să nu-i mânşie aratarea.

1 piesă componentă la căruță; 2 m-a sfătuit, mi-a pus în vedere; 3 laterale la 
căruțe; 4 omoplat; 5 unitate de măsură agricolă 58 ari, 0,58 ha; 6 gravidă

ÎN PEȚÂT L-A LU’ CĂRICĂ
Ioan VODICEAN

Din lada cu zestre a dialectului bănățean

Regele Mihai I al României și soția sa, Ana de Bourbon-Parma, 
regina care i-a stat alături o viață, în zilele de Crăciun la Săvârșin.

Spiritul sărbătorilor de iarnă să vă umple sufletele de binecuvântare, casele de 
lumină, căldură și bunătate, iar anul care vine să vă găsească sănătoși și să vă 

aducă pace, iubire și înțelepciune! Crăciun fericit! La mulți ani!
Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Noul cabinet medical de la 
Săvârșin este un model de 

urmat oriunde trebuie primiți și tratați 
oamenii bolnavi.

Astfel, în data de 26 noiembrie 
2021, a avut loc încheierea și inau-
gurarea lucrărilor de modernizare a 
dispensarului medical din Săvârșin, 
dispensar care, îndrăznim să spunem, 
acum se află printre cele mai moderne 

Dispensar medical modern la Săvârșin
din țară, din mediul rural. Cetatea 
Voluntarilor ne-a oferit încă un mi-
nunat exemplu despre cum se fac, 
din suflet, lucrurile folositoare pentru 
oameni. 

Comunitatea din Săvârșin, cele 
opt sate alăturate și comuna Petriș vor 
beneficia de servicii medicale în cele 
cele mai bune și moderne condiții, atât 
pentru adulți cât și pentru copii!

Rubrica medicului
Sfaturi utile pentru Sărbătorile de Iarnă

După perioada de post, zilele de sărbătoare ce urmează 
se transformă, de regulă, într-un festin prelungit, cu fe- 

lurite tipuri de mâncare, salate, fripturi, prăjituri etc. Conform  
specialiștilor, meniurile de sărbătoare sunt alcătuite din princi-
palele alimente care cauzează arsuri stomacale. Iată câteva sfa-
turi care să vă ajute să preveniți aceste probleme: u Savurați, 
nu mâncați lacom; u Evitați mesele copioase; u Atenție la de-
sert (în loc de o prăjitură cu ciocolată, alegeți o salată de fructe); 
u Nu vă grăbiți; u Faceți mișcare; u Odihniți-vă pe partea 
stângă; u Ciocniți un pahar, dar nu faceți exces; u Pregătiți-vă 
pentru situația în care apar arsurile (să aveți la îndemână me-
dicamentele necesare în cazul apariției arsurilor stomacale).

Din albumul Vetrei Regale
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DENtA Timiș

Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

Cu ocazia sărbătorilor de iarnă, doresc tuturor locuitorilor comunei Denta, 
multă sănătate, belşug pe masă, voie-bună în familie şi un Crăciun cu zăpadă, 

cadouri,  dorinţe împlinite şi proiecte realizate! Aşa să ne ajute Dumnezeu!
Petru TAPANOV - Primar al comunei Denta

Românii de pretutindeni săr-
bătoresc pe 1 Decembrie 

Ziua Națională a României, cel  
mai important moment din istoria 
noastră. 

În urmă cu 103 ani, la 1918, în 
Alba Iulia a avut loc Marea Adunare 
ce a votat unirea Transilvaniei cu 
România, și a consfințit ceea ce acum 
numim România Mare. 

Cu ocazia acestei zile, în anul 
2021, Primăria Denta a organizat o 
frumoasă festivitate la care au par-
ticipat oficialităţile comunei (printre 
care: domnul primar Tapanov Petru, 
doamna viceprimar Maria Marta  
Baniaş,  domnul director al Şcolii 
Gimnaziale Denta, Jinaru Ion şi 
mulţi alţii). Împreună cu aceștia, 
au luat parte la festivitate şi câţiva 
elevi entuziaşti din cadrul Școlii 
Gimnaziale Denta, care s-au pregătit 
special pentru eveniment cu steaguri, 
flori şi desene cu însemnătate.

1 Decembrie - la Denta

27 noiembrie a fost încă o zi de maraton sportiv  pentru  
CS Denta Kickboxing. Sporivii au participat la „Campionatul 
naţional de Kickboxing“ organizat de Federația Română de 
Arte Marțiale de Contact în Târgu Jiu. Au fost peste 13 ore 
de stat în sală alături de 400 alţi concurenţi, un efort intens 

Noi victorii la CS Denta Kickboxing
pentru sportivi, antrenori și părinți. Cu toate astea, la sfârșitul  
zilei, când a fost făcut bilanțul și s-au numărat medaliile, toţi 
au ajuns la o singură concluzie: merită! Pavel Ionuț a obţinut 
locul 1 la categoria -57 kg, Constantin Adrian, tot  locul 1 
la  categoria -63,5 kg, iar Ciontea Raul a câştigat  locul 3 la 

categoria -79 kg, de asemenea, Ciontea Ma- 
rius a reuşit să obţină locul 3 la categoria - 81 
kg. 

Domnul antrenor Dan Pantiş şi toţi sportivii 
implicaţi, doresc să mulţumească pe această 
cale administrației Primăriei Denta din județul 
Timiș, în special domnului primar Tapanov 
Petru și lui Cârciu Denis, președinte al  clubului 
CS Denta, „pentru că ei cred în noi și în munca 
noastră şi ne  sprijină total necondiționat ori de 
câte ori este nevoie.“
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ANUNȚ

SECUSIgIU Arad

Primăria Secusigiu a depus trei proiecte pe noul program de investiții 
„Anghel Saligny“

 Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Din albumul comunei

ÎN ATENȚIA PRODUCĂTORILOR LOCALI

Universitatea de Științe Agricole și Medicină Veterinară a Banatului ,,Re-
gele Mihai I al României” din Timișoara vine în sprijinul producătorilor 

locali prin deschiderea unui târg agricol denumit AgroVillage, unde au acces 
producătorii locali, care doresc să comercializeze produsele către publicul 
doritor, într-o piață volantă în aer liber. Date de contact: telefon: 0741.060.525 
sau 0749.189.886; email: agrovillagebanatikum@gmail.com; facebook: https://
www.facebook.com/agrovillage.banatikum.3

Dragii mei consăteni, lăsați o parte din lumina artificiilor aprinse în nopțile de 
Crăciun și Anul Nou să vă lumineze casele! Vă doresc un An Nou marcat de 

realizări frumoase, sănătate, pace și bunăstare! La mulți ani!
Gheorghe GRAD - Primar al comunei Secusigiu

Guvernul României a demarat un nou program de in-
vestiții, denumit „Anghel Saligny“. Prin acest pro-

gram vor fi alocaţi cel puţin 140 de milioane de lei pentru fie-
care judeţ, minimum 4 milioane pentru fiecare comună şi cel 
puţin 7 milioane de lei pentru fiecare oraş. 
Pentru fiecare municipiu vor fi alocaţi 
minimum 10 milioane de lei şi cel puţin 
43 de milioane de lei pentru reşedinţele 
de judeţ. Fondurile alocate vor fi desti-
nate construcţiei a 12.000 km de reţele de 
alimentare cu apă şi canalizare constru-
ite/extinse, 700.000 de branşamente indi-
viduale la sistem de alimentare cu apă/racorduri individuale 
la sistem de canalizare, construcţia sau modernizarea a 2.000 
km de drumuri judeţene şi variante ocolitoare şi 3.000 km de 
drumuri comunale.

Primăria Secusigiu a pregătit trei proiecte și pentru acest 
program. „Pe noul program „Anghel Saligny“, lansat recent 

de guvern, Primăria Secusigiu a pregătit trei proiecte. Primele 
două vizează asfaltarea străzilor paralele cu drumul județean, 
în Munar, Satu Mare, Sânpetru German și Secusigiu, câte 7 
kilometri de străzi în fiecare proiect. Al treilea proiect se referă 

la introducerea canalizării în comună. Pe 
lângă cele trei proiecte, mai avem în plan 
încă unul, înființarea rețelei de distribuție 
gaze naturale în comuna Secusigiu, dar 
aici așteptăm normele, ca să știm ce avem 
de făcut. Sper să primim finanțările pe 
aceste proiecte, să nu fie doar vorbe în 
vânt din partea guvernului, așa cum s-a 

întâmplat în ultimul an“, a spus domnul primar Gheorghe Grad.
Primăria Secusigiu are depuse alte patru proiecte impor-

tante, la Compania Națională de Investiții. Este vorba despre 
asfaltare străzi, branșamentele de apă la toate gospodăriile, 
noul cămin de la Sânpetru German și terenul sintetic din Sân-
petru German.

Activitate desfășurată de elevii din clasa a IV-a de la Școala 
Gimnazială Sânpetru German, cu ocazia Zilei de 1 Decembrie

– Bună ziua! 
– Bună ziua, domnule poliţist! 
– Dumneata, tinere domn, pe gheaţa asta con-

duci cu 80 km pe oră? Vrei să ajungi la spital? 
– Da! 
– Bravo, frumos răspuns! Eşti şmecher? 
– Nu! Sunt doctor! 

Să mai și râdem

Ninge cu ceruri, ninge cu basme,
Se-mbrățișează, nu se opun,
Două iluzii, două fantasme,
Sunt moș gerilă și Moș Crăciun,

Poartă desagă, nu poartă cruce,
Simte și gerul pe la urechi,
Dar moș gerilă îl va duce
Pe Moș Crăciun în os străvechi.

Iarăși 
în așteptarea lui Moș Crăciun 

Adrian Păunescu
Poarta desagă, nu poartă raniți,
Sunt sfinți de pace, nu de război,
Pe moș gerilă ducându-l la graniți,
El, Moș Crăciun se-ntoarce la noi,

Cade din ceruri ultima filă,
Fiii românilor colinde spun,
Ce doriți voi să vă dea moș gerilă?
Să ni-l aducă pe Moș Crăciun!



8

LENAUHEIM Timiș

 Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Să avem grijă de bunicii și părinții noștri

ANUNȚ
Numărul mare de incendii provocate de improvizațiile elec-

trice din gospodăriile cetățenilor ne face să tragem un sem-
nal de alarmă și să le recomandăm acestora să respecte următoarele 
măsuri: n evitaţi folosirea prizelor multiple, în special a celor de cali-
tate îndoielnică; adeseori suprasolicitate, acestea se supraîncălzesc 
şi există riscul producerii unui incendiu. În cazul unui scurtcircuit, 
acestea nu se mai pot topi, ducând la încălzirea puternică a cablu-
lui de alimentare sau a prizei, creând condiţii favorabile declanşării 
unui incendiu; n nu folosiţi conductoare sau cabluri electrice defecte 
sau neizolate corespunzător faţă de materialele combustibile; n nu 
trageţi de cablu pentru debranşarea unui aparat electric de la sursa 
de energie. Acesta se poate deteriora, devenind o sursă de incendiu; 
n pentru înlăturarea defecţiunilor constatate la instalaţii şi sistemele 
de încălzire şi asigurarea funcţionării acestora la parametrii normali, 
apelaţi la specialişti. NU UITAȚI! Este mai ușor să previi un incen-
diu, decât să-l stingi!

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

devine matur. Trebuie să nu uităm însă că 
îmbătrânirea e un proces care durează toa- 
tă viața, nu doar un fenomen care se în- 
tâmplă la sfârșitul vieții: ceea ce semă-
năm din timp, vom culege mai târziu.

Așa cum fac în fiecare lună, i-am 
vizitat și le-am dăruit un cadou simbolic  
concetățenilor noștri care au depășit fru-
moasa vârstă de 75 de ani. 

Tuturor le doresc multă sănătate 
și bucurii!“, a scris primarul comunei 
Lenauheim, domnul Ilie Suciu, pe pa-
gina sa de Facebook.

Cel tânăr crede viața o grădină,
Șăgalnic, zorile-i zâmbesc mereu;
În el totu-i nădejde și lumină.
Cer îi e lumea - omul, Dumnezeu!
Lin, boarea dimineții îi presară 
Cu deget blând în plete trandafiri;
Mângâietoare păsări l-împresoară 
Cu minunate glasuri și-mboldiri.

Bijuteria lirică
Visurile tinereții

Nikolaus Lenau
Nu tulbura pe oaspeții de-o clipă 
Ai tinereții. Umblă-ncet, sfios! 
Visările ce-n zori se înfiripă 
Sunt tot ce are viața mai frumos.
Realitatea însă izgonește
Cu pasu-i greu și păsări și visări;
Și plin de teamă tânărul privește
Cum toate zboară și se pierd în zări.

Rubrica bisericii
Pilda Rândunelelor

Se spune că, pe când era copil, Mântuitorul Ii-
sus era tare bun cu toate vietăţile, fie ele cât de 

mărunte. Într-o zi, pe când avea numai câţiva anișori, 
stătea pe malul unei ape şi se juca cu mâlul moale, mode- 
lând din el mici păsărele, pe care le aşeza apoi să se 
usuce la soare. Trecând pe acolo un fariseu rău la suflet 
şi vrând să râdă de copilul ce se juca atât de cuminte a 
vrut să lovească păsările de lut cu piciorul. Văzând ce 
vrea să facă, într-o clipă Iisus a lovit pământul cu palma 
lui mică şi, dintr-odată, păsările au prins viaţă şi și-au 
luat zborul, ciripind vesele şi jucăuşe. Fariseul a rămas 
uimit, nemaiştiind ce să creadă!…

Aşa au apărut rândunelele, 
dar mai întâi ele nu aveau penele 
negre.

Treizeci de ani mai târziu, 
când Mântuitorul se afla răstignit 
pe Cruce, micile păsări nu l-au uitat pe cel ce le-a dat 
viaţă şi, venind şi aşezându-se pe braţele crucii, pe capul 
şi pe umerii lui Iisus, încercau să smulgă cu cioculeţele 
lor mici ghimpii din cununa de spini a Mântuitorului, 
măcar cu atât să-i îndulcească chinul celui ce nu greşise 
niciodată nimănui. În clipa în care Iisus a murit, de du-
rere, rândunelele au îmbrăcat mantia lor neagră, de do-
liu şi aşa au rămas până în zilele noastre, păsări binecu-
vântate de Dumnezeu şi iubite de oameni.

Dragi locuitori ai comunei Lenauheim, Crăciunul este un moment bun pentru a 
fi darnici, pentru a împărți iubire. Este momentul să uităm de griji și să iertăm. 

Vă doresc sănătate, pace și liniște în suflete! Crăciun fericit! La mulți ani!

„Maturitatea înseamnă recâștigarea 
inocenței pierdute, recuperarea paradi-
sului pierdut al copilăriei, revenirea la 
stadiul de copil. Maturitatea înseamnă să 
treci dincolo de gânduri și de sentimente 
iar între maturitate și bătrânețe e o mare 
diferență. Oamenii cred că a îmbătrâni 
înseamnă a deveni matur, ceea ce nu e 
adevărat. Bătrânețea aparține corpului. 

Toată lumea îmbătrânește, e un 
proces firesc, dar dacă ești bătrân nu 
înseamnă neapărat că ești matur. Când un 
om îmbătrânește pe deplin conștient, el 
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BÂRZAVA

Zeci de tineri din Bârzava au participat la o acțiune de plantare 
a puieților în pădurea din Lalașinț

Arad

 Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Dragi consăteni, Sfintele Sărbători de Crăciun și Anul Nou să vă aducă 
tuturor multă sănătate, putere de muncă, bucurii și armonie în suflet. 

Crăciun fericit și un An Nou bogat în împliniri!
Gabriel FAUR- Primar al comunei Bârzava

Este vorba despre aproximativ 40 de tineri din comuna 
Bârzava care au organizat o acţiune de plantare de 

puieţi în pădurea din Lalaşinţ, sat care aparţine de comuna de 
pe Valea Mureşului. S-au gândit 
la viitorul pădurii, la aerul pe care 
îl respiră, la refacerea fondului 
forestier. 

„Ceea ce m-a bucurat mai tare a 
fost faptul că iniţiativa a venit chiar 
de la ei, de la tinerii din comuna 
noastră”, a spus Gabriel Faur, 
primarul comunei Bârzava.

Unul dintre consilierii comunei, 
Lucian Hapca, a declarat că „am plantat aproximativ 1.500 de 
puieţi de stejar, paltin sau stejar roşu. Sunt bucuros că această 
acţiune a reuşit să mobilizeze atâţia tineri din comună. În fond, 
este vorba despre conştientizarea importanţei copacilor, a 

pădurilor, despre aerul pe care îl respirăm noi toţi. Asemenea 
acţiuni vor mai fi organizate şi pe viitor şi sunt convins că vom 
găsi aceeaşi deschidere la tinerii din Bârzava”.

Participant și el la această ac- 
țiune, domnul inginer silvic Iosif 
Deacu, a adăugat: „Plantarea con-
stituie o lucrare de refacere a ti-
pului natural fundamental de pă-
dure, fiind tăiată o pădure derivată 
în specia carpen. Prin aceste 
lucrări se doreşte creşterea valorii 
ecologice, dar şi economice a 
noului arboret, înlocuind speciile 

cu o creştere înceată şi valoare economică scăzută (carpen, 
plop, mesteacăn, salcie căproasă) cu specii de valoare (stejar, 
paltin, frasin, cireş). Puieţii provin dintr-o pepinieră privată, 
din judeţul Arad”. 

Rubrica școlii
Șase expresii amuzante românești și explicațiile lor

În limba română există numeroase expresii consacrate, 
a căror origine este de multe ori necunoscută. Cu toții 

le auzim și uneori le și folosim, însă nu mulți sunt cei care 
ar putea să răspundă că știu înțelesul unor astfel de expre-
sii. l „Colac peste pupăză” – este folosită atunci când se 
vorbește despre o accentuare a unei situații nefavorabile; este 
expresia sinonimă a lui „un rău nu vine niciodată singur”.  
l „Floare la ureche” – este folosită în limba română cu 
sensul de „nimica toată”. l „I-a picat fața” – această ex-
presie denotă surpriza trăită de cineva în momentul în care 
află un secret; l „Dacă tăceai filozof rămâneai” – maxima 
trebuie folosită în împrejurarea când tăcerea poate fi mai 
inteligentă decât cuvântul; provine din lucrarea filozofu-
lui antic Boethius intitulată „Mângâierile filozofiei”, care a 
ajuns la închisoare pentru că a spus unele lucruri care nu au 
fost pe placul regelui. l „Freacă menta” – expresia face 
referire la a nu face nimic sau a pierde vremea și are o is-
torie bogată, încă de pe vremea când menta chiar se freca 
pentru a împrospăta mesele. l „A face capul calendar” – 
expresie folosită atunci când cineva zăpăceşte o persoană 
cu numeroase informaţii; în anii 1800 calendarele erau ca o 
mică enciclopedie deoarece conţineau tot felul de cifre, date 
astronomice, istorice sau biografice, imposibil de memorat.

Locuri de poveste ale comunei noastre
Rezervaţia naturală Runcu – Groşi

Rezervaţia se găseşte la 18 km faţă de centrul comunei 
Bârzava în bazinul Văii Groşilor, afluent al Mureşului, 

la o altitudine între 350 – 623 m, fiind alcătuită în majoritate din 
arborete de gorun şi fag. Este o arie protejată, de tip forestier, 
înscriindu-se, astfel, în categoria a IV-a Uniunii Internaţionale 
pentru Conservarea Naturii. Ocupă o suprafaţă totală de circa 
260 de hectare şi este considerată şi o rezervaţie floristică, 
datorită speciilor rare ce pot fi întâlnite aici. Arboretele de aici 
se împarte în trei categorii: arborii cu vârsta de 100 de ani, cei 
care au 140 de ani şi cei care au vârsta de 180 de ani sau mai 
mult. Printre speciile cel mai des întâlnite se numără Fagus 
sylvatica şi Quercus petraea. Fauna din cadrul Rezervaţiei 
naturale Runcu – Groşi este, în mare parte, alcătuită din mistreţ, 
cerb, vulpe, lup, căprior, pisică sălbatică, viezure, salamandră, 
broască de pădure, gaiţă şi ciocănitoare. Flora constituie şi ea 
un element special deoarece este compusă şi din specii de plante 
rare, cum ar fi colţişorul, vinariţa şi popilnicul.

Rezervaţia naturală Runcu – 
Groşi este foarte importantă, mai ales 
că a reuşit să scape de intervenţia 
distrugătoare a omului. Importanța sa 
a fost sesizată şi de alte ţări, precum 
Ungaria, Elveţia sau Suedia, care şi-au 
trimis specialiştii să o studieze.
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Din albumul comunei

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Căminul Cultural din Dognecea și-a schimbat numele

DOgNECEA Caraș-Severin

Remus ROF - Primar al comunei Dognecea

Dragi consăteni, minunatele sărbători de iarnă creștine să vă umple casele 
și sufletele cu sănătate, bucurie, belșug și multă înțelepciune 

pentru anul care vine. Sărbători minunate! La mulți ani!

Luna noiembrie a fost prilej 
de sărbătoare pentru co-

muna Dognecea: Căminul Cultural 
din localitate și-a schimbat denu-
mirea.

La inițiativa domnului primar  
Remus Rof, în luna august a aces-
tui an, Consiliul Local Dognecea a 
decis să acorde titlul de cetățean de 
onoare artistului Simion Moise, ca 
semn de recunoștință a tot ceea ce 
înseamnă pentru comuna Dogne-
cea și pentru Banat. 

Un nou moment emoționant dedicat marelui artist al Ba-

natului, Simion Moise, a avut loc în 
20 noiembrie. 

În prezența celor care îl 
îndrăgesc, a unui sobor de preoți 
și a primarului Remus Rof a fost 
dezvelită noua plachetă a Căminului 
Cultural care va purta de acum nu-
mele lui Simion Moise.

„De astăzi Căminul Cultural 
din Dognecea se numește Simion 
Moise! Cetățeanul nostru de onoa-
re! Îndrăgitul nostru interpret de 
muzică populară și doinitor renumit 

în tot Banatul de Munte!”, a transmis domnul primar Remus Rof.

Poezia unui sfârșit de toamnă la Dognecea

Vorbe 
de ținut minte

Niciodată vocile 
nu sunt atât de 

frumoase ca într-o seară 
de iarnă, atunci când apu- 
sul aproape că îți ascunde 
trupul, iar cuvintele par a 
se naște de nicăieri, cu o 
nuanță de intimitate rar 
întâlnită în timpul zilei. 

Virginia Woolf

Sfaturi pentru iarnă
Anvelope de iarnă şi lanţuri auto

Elevul Marius Macovei din comuna Dognecea ne 
întreabă ce este un antreprenor. Dragă Marius, 

un antreprenor este o persoană fizică sau juridică care se 
obligă, pe baza unor clauze și condiții contractuale, să exe-
cute (întreprindă) diferite lucrări (industriale, de construcții 
etc.) în beneficiul altei persoane sau organizații, în schim-
bul unei sume de bani dinainte convenite. El este un tip de 
agent economic reprezentativ în economia de piață, care 
adoptă un comportament întreprinzător, de esență activă 
și inovatoare, specific sistemelor economice bazate pe 
concurență, risc și inițiativă privată.

Antreprenorul este în general văzut ca inovator - un 
designer de idei noi și de procese de afaceri.

Rubrica școlii 
Elevii ne întreabă, noi răspundem

Cauciucurile de iarnă au o compoziţie 
care le permite o rezistenţă mai bună la 

temperaturile joase, precum şi un desen al benzii 
de rulare care asigură o aderenţă mai bună. Ideal 
ar fi să cumpăraţi anvelope de iarnă noi şi chiar 
dacă anvelopele all-season par rentabile, eficienţa 
lor iarna este mult mai scăzută. În caz de zăpadă 
abundentă sau îngheţată este necesară montarea 
lanţurilor de iarnă. Acestea se montează pe roţile 
punţii motoare (la tracţiune 4×4, este necesară 
montarea lanţurilor de zăpadă pe toate cele pa-

tru roţi) şi pot fi folosite la viteze mult mai mici 
– în general, între 50 şi 80 km/h, în funcţie de 
specificaţii. Atenţie, nu rulaţi pe asfalt uscat cu 
lanţuri auto montate pe pneuri. Pe lângă faptul 
că zgomotele la rulare cresc mult, iar direcţia nu 
va mai fi la fel de uşor de manevrat, lanţurile şi  
cauciucurile vor avea de suferit. În cazul în care  
trebuie să montaţi lanţuri când sunteţi pe drum, 
asiguraţi-vă că vă opriţi cât mai departe de caro- 
sabil, iar pe autostradă nu faceţi această opera-
ţiune pe banda de urgenţă, ci doar în parcări.
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MONEASA Arad

Rubrica bisericii                                                     Începuturile...

Pagină coordonată de Luminița MUNTEAN

Acum, în prag de sărbători, e momentul urărilor de bine, de sănătate, 
dragoste și pace. Sper ca această zi de Crăciun să fie cu adevărat specială 

pentru voi toți. Sărbători fericite și un An nou plin de realizări!
Ioan HERBEI - Primar al comunei Moneasa

Comunitatea ortodoxă din loca-
litatea Moneasa s-a constituit, 

la începutul secolului XVIII, odată cu 
aşezarea primelor familii de români.  
Cele cinci familii consemnate în con-
scripţia din 1746 nu au putut susţine 
material edificarea unui lăcaş de cult 
şi nici întreţinerea preotului. La scurt 
timp, conscripţia din 1755, întocmită de 
episcopul Aradului, Sinesie Jivanovici 
(1751-1768), a consemnat faptul că lo-

Poeți de neuitat
În seara de Ajun 

 George Coșbuc 
Afară ninge liniștit, 
Și-n casă arde focul; 
Iar noi pe lângă mama stând, 
Demult uitarăm jocul. 

E noapte, patul e făcut, 
Dar cine să se culce? 
Când mama spune de Iisus 
Cu glasul rar și dulce. 

Cum s-a născut Hristos în frig, 
În ieslea cea săracă, 
Cum boul peste el sufla 
Căldură ca să-i facă. 

Cum au venit la ieslea lui 
Păstorii de la stână 
Și îngerii cântând din cer, 
Cu flori de măr în mână.

calitatea Moneasa nu a avut biserică 
ortodoxă.  

Pentru că numărul credincioşilor a  
fost mic, fiind amintite doar 12 case, aceş- 
tia au fost nevoiţi să străbată drumul pâ-
nă la eclezia din aşezarea Neagra, care 
la acea vreme a fost în ruină. Strădaniile 
Episcopiei Aradului de a îndeplini nece-
sităţile spirituale ale enoriaşilor s-au ma-
terializat în anul 1756, când în localitatea 
Moneasa a fost ridicată o biserică din 

lemn cu hramul „Cuvioasa Paraschiva”, 
subordonată protopopiatului din Buteni.  

Despre istoricul bisericii ortodoxe 
până la mijlocul secolului al XIX-lea 
avem puţine informaţii. Doar memo-
ria localnicilor păstrază imaginea unei 
eclezii din lemn, amplasată în actualul 
cimitir ortodox.  Pe fostul loc al bisericii 
au fost înmormântaţi, ulterior, membrii 
familiei lui Dragoş Dănilă, fost ctitor al 
bisericii şi poştaş al localităţii. 

Sezonul rece poate veni cu o serie de 
provocări pentru piele. Temperatu- 

rile scăzute și nivelul mic de umiditate, tre-
cerile frecvente de la rece la cald pot duce la  
apariția unor probleme dermatologice. Aces-
tea sunt reversibile, singura condiție este să 
respectați un ritual strict al îngrijirii pielii.

Pielea uscată. În perioada iernii, tenul 
tinde să devină mai uscat. Pielea uscată este 
însă predispusă către infecții, dincolo de 
faptul că arată inestetic. De aceea, este re-
comandat să o îngrijiți suplimentar și să o 
hidradați altfel decât pe durata verii. Atunci 
când nu este hidradată corespunzător, pielea 
devine ternă, însoțită de crăpături, roșeață și 

Sfatul medicului
Care sunt problemele pielii în sezonul rece?

mâncărime. Uscăciunea pielii este vizibilă 
cel mai mult la nivelul buzelor, care pot 
prezenta cruste, coji sau se pot crăpa din 
cauza frigului sau a vântului. O soluție pen-
tru acest lucru ar fi exfoliera buzelor și hi-
dratarea lor cu ceruri naturale, precum untul 
de shea sau ceara de albine. 

Degerături superficiale. La tempe-
raturi scăzute, degerăturile superficiale re- 
preziuntă un alt tip de probleme care pot  
crea disconfort. Cele mai predispuse zone  
sunt nasul, degetele, lobii urechilor și de- 
getele. Semnele sunt vizibile și implică 
pișcături sau amorțeală. Soluția este reîn-
călzirea zonelor.

Eleva Ramona Maftei din Moneasa ne întreabă cum este corect: 
bine înțeles sau bineînțeles? Draga Ramona, bineînteles (scris 

într-un cuvânt), din punct de vedere morfologic, este un adverb, cu sensul 
desigur, fără îndoială, firește. Este un cuvânt compus din bine + înțeles, 
după franțuzescul bien entendu. Bineînțeles, ca adverb, poate să apară în contexte pre-
cum: Bineînțeles că voi sosi la timp! / Voi accepta propunerile voastre, bineînțeles! Bine 
înțeles se scrie în două cuvinte când are înțelesul de priceput bine, caz în care este vorba 
de structura bine (adverb) + înțeles (participiul verbului „a înțelege“). Exemplu: Pentru 
că a fost explicat corect, acest lucru a fost bine înțeles de către toți/ E preferabil să te faci 
bine înțeles, decât să provoci confuzii etc. În ambele situații – bineînțeles, bine înțeles – 
înțeles se scrie cu î (nu cu â), chiar și atunci când se află în interiorul cuvântului, deoarece 
se respectă grafia termenilor din care s-a format noul cuvânt.

Rubrica școlii          Elevii ne întreabă, noi răspundem       
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românul a fost folosit ca „trompetă” la manifestaţii, niciun 
partid nu şi-a dorit atragerea păturilor largi de cetăţeni într-un 
proces de însănătoşire şi înnoire a societăţii.  

O soluţie?  
Gem emisiunile televizate de părelnici purtători de soluţii 

salvatoare, la ce bun să mai adaug şi pe a mea?  
Totuşi...  
Domnişoară, cei care au ales să se îndeletnicească cu 

politica trebuie să înţeleagă că omul nu trebuie privit ca un 
„şurub”, ci ca un cetăţean, stăpân pe viaţa sa, pe soarta sa, 
pe ţara lui. Doar privindu-l astfel îi dai posibilitatea de a-şi 
decătuşa capacităţile creatoare. După căderea comunismului 
în decembrie ᾿89, românii se aşteptau să fie formulate nişte 
garanţii urgente pentru viitorul lor şi al ţării, evident.  

Ce fel de garanţii?  
Garanţii de natură social-politică, princi-

pială şi statală.  
Din nou spaţiul tipografic îmi face semn să 

vă adresez doar o întrebare.  
Te ascult.  
Aveţi pe masă „Sfârşitul aventurii”, pot să 

vă întreb pe cine lecturaţi cu mai multă plăcere, 
romancierul sau dramaturgul Graham Greene?  

Dragă, m-am apropiat de romancier după ce 
am cunoscut dramaturgul, preţuindu-l pe autor 
în ambele ipostaze. Cât priveşte „Sfârşitul aven-
turii”, m-am îndreptat spre roman din dorinţa 
sau mai bine zis îndemnat de curiozitatea de a o 

întâlni în acest roman pe Catherine Walston, amanta, muza şi 
marea iubire a scriitorului.  

Şi aţi întâlnit-o?  
Da, Greene a folosit-o, dacă pot să spun astfel, atât pe 

ea, cât şi pe soţul ei, Harry, înţelegătorul şi mult răbdătorul  
Harry, drept model pentru Sarah şi Henry pentru acest ex-
celent roman. M-a fascinat, însă, în viaţa reală, cutezanţa 
Catherinei, ca să folosesc un eufemism, în relaţia cu Vivien, 
soţia scriitorului, căreia i-a telefonat într-o zi rugând-o, nici 
mai mult, nici mai puţin, să-l convingă pe Graham să-i fie 
naş. Şi, astfel, amanta putea veni oficial la Graham Greene 
acasă. Dar îndrăzneala acestei femei mergea până acolo încât, 
odată, ea s-a oferit să o însoţească pe Vivien la slujbă. Şi, uite 
aşa, amanta şi soţia scriitorului au îngenunchiat şi s-au rugat 
împreună.  

Şi nu a fost blamată de contemporani şi posteritate?  
Draga mea, amanta când devine muză nu dă socoteală 

nici peste timp. Catherine era frumoasă, avea profilul lui Lau-
ren Bacall, părul scurt şi ondulat, strălucind ca abanosul, buze 
cărnoase, siluetă zveltă şi doi ochi ca veninul de viperă, verzi 
şi cu rouă de lacrimi peste lumina lor înrobitoare. Pot să te 
întreb ceva legat de întrebarea de mai ᾿nainte?  

Vă rog!  
De ce dragostea legală devine justiţiară în relaţia cu sora 

ei liberă?  
Dialog consemnat de Roxana FURDEAN 

pentru Almanahul „Dobrogea” 2021

Dragostea legală devine justițiară în relația cu sora ei liberă! 

Domnule Todi, dacă la trecuta noastră întâlnire ne-
am oprit în apropierea spiritului rus, vă întreb cum 

caracterizaţi afirmația făcută în acest an de Joe Biden cu pri-
vire la Vladimir Putin, pe care la numit „un criminal”? 

Gravă, foarte gravă şi necolegială, mai mult nu pot să 
spun, pentru că ar însemna să caut sensul lipsei de sens. 
Bătrânul ăsta uită ce ţară a fost ales să conducă. Un lider pu-
ternic nici măcar nu ridică glasul, necum să insulte un omolog, 
cu atât mai mult unul de talia lui Vladimir Putin. Iar răspunsul 
rusului a fost răspunsul unui om care reprezintă trei sfere cul-
tural diferite - Europa, Asia şi lumea musulmană - un răspuns 
care a dovedit că Putin este cu adevărat un conducător insta-
lat în certitudini. Ferească Dumnezeu să se dezlănţuie! De la 
un bărbat cu instrucţia lui Putin nu te aştepţi la plecăciuni 
de văduvă neajutorată. Ştii, primul meu gând, după ce l-am 
auzit pe Joe Biden insultându-l pe preşedintele 
Rusiei, s-a îndreptat spre observaţia Părintelui 
Savatie Baştovoi, care spunea că tot ce ne aduce 
americanizarea este renunţarea totală la minte.  

Domnule Todi...  
Stai, stai, mai am ceva de adăugat legat de 

Vladimir Putin.  
Vă rog!  
Draga mea, acest bărbat cunoaşte, ca puţini 

alţii, locul unde creşte floarea rară a omeniei şi 
în susţinerea acestei afirmaţii am să adaug faptul 
că atunci când de la începutul şi până la sfârşitul 
campaniei electorale prezidenţiale din 1996, 
„armata lui Elţîn” a dus împotriva lui Mihail Gorbaciov, o 
campanie nemaiîntâlnit de murdară, opturându-i orice partici-
pare la viaţa socială, Vladimir Putin a fost cel care l-a scos din 
izolare, întinzându-i o mână de ajutor. Putin era atunci prim-
viceprimar al Petersburgului. Ce a făcut atunci Vladimir Putin 
pentru Mihail Gorbaciov am să-ţi spun într-o altă întrevedere. 
Asta numai dacă dumneata consideri că interesează cititorii.  

Sunt convinsă că da. Domnul meu, aş vrea să mai vorbim 
despre lumea în care trăim!  

Lumea domniei tale, pentru că eu încă nu am fost alun-
gat din lumea mea, unde în serile de vară adorm în mijlocul 
unui lan de grâu vălurind sub soarele aflat la apus, iar toam-
na, ei, toamna… Domnişoară profesor, Dumnezeu să ne 
păzească de prea mare faimă, de oaspeţi de prea mare vază şi 
de întâmplările care zguduie lumea.  

Apropo de întâmplări care zguduie, domnule Vasile Todi 
şi în acest an ţara noastră s-a confruntat  cu mari, foarte mari 
demonstraţii de stradă. Cum s-a ajuns aici?  

Draga mea, după 1989, România se poate compara cu 
un avion care a decolat, dar nu se ştie unde va ateriza. Ex-
plozia de pasiuni pentru o îmbogăţire cât mai rapidă şi mai 
consistentă a tuturor grupurilor aflate la putere a dezvăluit 
un dezinteres total faţă de soarta poporului, a inşilor care se 
ocupă cu politica, fără a fi oameni politici desigur. Astfel că 
este de înţeles scepticismul poporului în privinţa rezultatelor 
şi a perspectivelor procesului de schimbare la care au spe-
rat cetăţenii în decembrie 1989. De altfel, în toţi aceşti ani, 


